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Pričakujemo
konkretna dejanja

Veličastna manifestacija v Doberdobu

Obislk predsednika Saragata v 
Jugoslaviji je imel velik odmev. To 
je tudi razumljivo, saj je bil prvi 
obisk italijanskega predsednika v 
sosednji Jugoslaviji. Visokega go
sta je še posebno prisrčno spre
jela Slovenija, kjer se je tudi naj
dlje zadržal.

O obisku je obširno poročal ves 
tisk. Na tem mestu objavljamo bi
stvene točke, povzete iz skupnega 
uradnega poročila. Med drugim je 
v tem poročilu rečeno:

«Predsednika obeh držav sta med 
Pogovori prikazala svoja stališča 
do glavnih mednarodnih vprašanj. 
Z zadovoljstvom sta ugotovila, da 
je sodelovanje med Italijo in Ju
goslavijo plodno. Poudarila sta nuj
nost vse večjega razumevanja med 
državami, da bi olajšali iskanje 
odstranitve sporov med narodi. Spo- 
fazumela sta se o potrebi vlaga- 
nja nadaljnjih naporov za odpra- 
vo uporabe sile v mednarodnih od
nosih. Mir v Evropi bo mogoče 
okrepiti samo s spoštovanjem te
meljnih načel Združenih narodov. 
°ba predsednika sta zaskrbljena 
zaradi poslabšanja položaja na 
Srednjem vzhodu ter se zavzemata 
za mednarodno akcijo v okviru 
Združenih narodov. Obe strani že- 
bta, da bi pariška pogajanja pri
vedla do pravične rešitve vietnam
ske krize, da bi prišlo do okrepit
ve naporov za dosego konkretnih 
uspehov v razorožitvi in do med
narodnega sodelovanja v uporabi 
jedrske sile v miroljubne namene.»

V skupnem poročilu je rečeno tu
di naslednje:

«Poudarjajoč zadovoljstvo nad 
spešnimi dvostranskimi odnosi m 
obema državama, ki izražata trdi 
voljo nadaljevati ustvarjalno po 
Uko dobrega sosedstva, sta se pre 

?trinjala z razširjenje 
nosn,°-Van-ia na vse sektorje, da 
strin'51''0 sedanj' plodni stiki. (J 

, sta zadovoljni z dinami!
noT10-^3 na vseh gosPodarsk Področjih m ga hočeta še bolj oki 
Piti. Preučili sta vprašanji blagov 
menjave. Sporazumeli sta se o oki 
pitvi industrijskega, znanstvene 
in tehničnega sodelovanja. Zac 
voljni sta z ugodnim razvojem pi 
meta na obmejnem področju, naj 
zane pa so bile možnosti razširit 
takšnega sodelovanja na področ 
Jadranskega morja. Pokazala se 
skupna volja po hitri sklenitvi 
govinskega sporazuma med Jugos 
vijo in Skupnim evropskim trgon 

«Skupno poročilo tudi pravi:
«V politiki krepitve dobrega so

sedstva se bo poleg širjenja kul
turnih menjav ter turističnih po
bud še posebej poudarjala važnost 
sodelovanja ustreznih narodnostnih 
skupin in obmejnega prebivalstva, 
ki morajo na podlagi notranje ure
ditve in obstoječih mednarodnih 
sporazumov v veliki meri prispe
vati k nadaljnjemu izboljšanju o- 
zračja in sodelovanja med obema 
državama.»

Nedvomno je, da so vsa vpraša- 
nja, o katerih so razpravljali med 
obiskom italijanskega predsedni
ka v Jugoslaviji, zelo važna. O- 
thembe vredno je tudi dejstvo, da 
s° se razgovori odvijali v prija- 
Ioljskem ozračju. Povsem razum
ljivo pa je, da nas Slovence, ki 
živimo v Italiji, posebno živo za- 
Einaajo tista vprašanja, ki se ti- 
CeJO nas neposredno. Zato s po- 
Sebnim zadovoljstvom jemljemo

na znanje skupno ugotovitev, da 
se «poudarja važnost sodelovanja 
narodnostnih skupnosti in obmej
nega (prebivalstva, ki morajo na 
podlagi notranje ureditve in ob
stoječih mednarodnih sporazu
mov v veliki meri prispevati k na
daljnjemu izboljšanju ozračja in 
sodelovanja med Italijo in Jugo
slavijo».

Vedno smo trdili, in to trdimo 
ludi danes, da morejo narodnost
ne skupnosti (narodne manjšine) 
imeti pomemben delež pri ustvar
janju in razvijanju sodelovanja 
med Italijo in Jugoslavijo. Trdili 
smo in trdimo tudi danes, da se 
mora izvajati v celoti tudi tisto 
določilo ustave, ki zagotavlja na
rodnostnim skupinam v Italiji 
svobodni in nemoteni razvoj, da 
se morajo spoštovati vse medna
rodne obveznosti.

Žal, doslej so vse vlade, ki so si 
sledile v italijanski republiki, po
zabljale na vse to. Zato so še ved
no odprta skoraj vsa vprašanja, 
ki so bistvenega pomena za naš 
narodnostni obstoj in nemoteni
razvoj.

Upamo, da bo v bodoče druga
če, da pomeni visoki obisk v Ju
goslaviji začetek nove poti, ki vo
di ne le k nadaljnjemu izboljša
nju sodelovanja med Italijo in Ju
goslavijo temveč tudi k reševa
nju vseh vprašanj, ki so življenj
sko važna za našo narodnostno 
skupnost. Tudi zato smo iskreno 
pozdravili omenjeni obisk, tudi 
zato že vnaprej pozdravljamo na
povedani obisk predsednika Tita 
v Italiji.

V nedeljo so v Doberdobu sve
čano odkrili spomenik padlim 
partizanom. Svečanosti se je ude
ležila velika množica. Prisotni so 
bili tudi predstavniki najvišjih de
želnih oblasti, izvoljeni predstav
niki iz vse goriške pokrajine, par
lamentarci, deželni svetovalci, 
predsedniki obmejnih slovenskih 
občin. Na spominski svečanosti 
so sodelovali združeni pevski zbo
ri z Goriškega, člani Slovenskega 
gledališča iz Trsta in godba iz 
Doberdoba.

Doberdobski župan Andrej Jarc 
je v svojem govoru poudaril : 

«Padli občani naših vasi Do
berdob, Jamlje, Poljane in Dol 
so darovali ižvljenje za pravico 
svojega jezika in socialni napre
dek. Padli so kot partizani v osvo
bodilni borbi, padli kot talci pod 
streli okupatorja, umrli so v na
cističnih taboriščih, umrli zaradi 
mučenja v okupatorjevih ječah. 
Medtem ko se klanjamo njihovi 
žrtvi, je naša bol na strani nji
hovih svojcev, katerih rane se v 
skoraj četrt stoletja še niso zace-

v skupnih bojih, naporih in žrt
vah izvojevalo zmago nad nacifa- 
šizmom za narodno svobodo in 
družbeni napredek.

Pri tem pa ne smemo nikoli 
pozabiti, da ste bili vsi vi, dragi 
občani, v letih narodnoosvobodil
ne borbe med tvorci velike epo
peje bratstva in junaštva tukajš
njega ljudstva in vsega slovenske
ga naroda, kakršnih svet malo po
zna iz tistih časov.»

Poslanec Mario Lizzerò jev svo
jem govoru med drugim pouda
ril:

Resolucija poslancev KRI 
o perečih v prašanjih dežele
Rimski parlament bo razprav

ljal o vprašanjih dežele Furlanije 
Julijske krajine. Skupina poslan- 
cev NLI je predložila posebno re
solucijo v zvezi s temi vprašanji. 
Od vlade zahtevajo :

1. Kongretne pobude in ukrepe, 
ki naj ovrednotijo mednarodno 
vlogo dežele Furlanije - Julijske 
(krajine. Predvsem je treba od
praviti ovire, ki izhajajo iz voja
ških služnosti, katerim je podvr
žen velik del ozemlja. Vojaške 
služnosti dejansko preprečujejo 
gospodarski razvoj in tudi uresni
čitev načrta, po katerem bi v Do
berdobu zgradili veliko mednarod
no znanstveno središče.

2. Pristopitev k izvajanju poli
tike, ki bo pospeševala razvoj tr
govinskih izmenjav z deželami 
srednje in vzhodne Evrope in pra
vilno ovrednotila mednarodni zna
čaj tržaškega pristanišča. Za u- 
spešen razvoj trgovinskih izme- 
njah in za razvoj tržaškega pri- 
njav in za razvoj tržaškega pri
staniške, železniške in cestne in
frastrukture, potrebna je tudi 
sprememba obstoječih tarif.

3. Sporazumno z deželno upra
vo je treba pristopiti k stvarne
mu načrtovanju, ki naj zajamejo 
zlasti industrijo z državno udelež
bo ter omogoči okrepitev ladje- 
delniške industrije.

4. Konkretno rešitev vprašanj

Slovencev. Na temelju republiške 
ustave je treba dejansko zagoto
viti državljanom slovenske narod
nosti popolno enakopravnost in 
to na vseh področjih javnega živ
ljenja. Avtonomna dežela mora 
dobiti pristojnost za reševanje 
slovenskih vprašanj.

5. Vlada naj dodeli deželi po
trebna sredstva za uresničitev na
črta za razvoj, za zagotovitev raz
voja industrije, obrtništva in tu
rizma.

lile.»
Župan A. Jarc je zatem dejal :
«Vse prebivalstvo naše občine 

je takoj po osvoboditvi začelo de
lo za postavitev spomenika, ven
dar se zaradi tehničnih težav, ki 
so se pojavljale izven nas, ta nji
hova težnja uresničuje šele da
nes. V imenu odbora za postavi
tev spomenika se zahvaljujem 
prav vsem prebivalcem občine 
Doberdob in raznim ustanovam 
ter organizacijam, ki so prispe
vale sredstva za postavitev spo
menika.»

Svoj govor je župan takole za
ključil :

«Na tej zemlji smo v najhujših 
časih skovali trdno bratstvo med 
slovenskim in italijanskim prebi
valstvom bližnje Furlanije, ki je

«Doberdob je kraj, ki je dal 
velik delež v boju, žrtvah in krvi 
za stvar svobode. Malo je krajev, 
ki so tako veliko žrtvovali za svo
bodo.

Z neizmerno hvaležnostjo se 
spominjamo 73 padlih. Pravilno 
je, da je Doberdob proslavil spo
min svojih dragih, da jim je po
stavil tako mogočen spomenik. Ta 
spomenik naj nas spominja na 
žrtve padlih borcev za svobodo.

Doberdob je v vseh časih držal 
visoko dvignjeno zastavo protifa- 
šizma. Zato je moral prestati to
liko trpljenja. Doberdobski obča
ni so se borili proti fašističnim 
tolpam že v prvih letih njihove
ga pojava. V tem boju je dober- 
dobske protifašiste hrabril Jože 
Srebrnič, vzpodbujali so jih tudi 
Leopoldo Gasparini, Romano Fu- 
mis in drugi.

Že tedaj je vladalo v tem kraju 
tesno sodelovanje med pristaši 
različnih političnih ideologij. Tu
di v letih 1925, 1926 in 1934 je 
bila tu živa plamenica protifaši
stičnega odpora. In taka je bila 
tudi kasneje..

25. oktobra 1942 so fašisti are
tirali osem tovarišev v Doberdo
bu in šest v Jamljah. Aretirane so 
odvedli v tržaški Coroneo in v 
druge fašistične ječe, iz katerih 
so se rešili šele po padcu črnega 
režima. V teh krajih se je raz
meroma zelo rano začela osvobo
dilna borba. In septembra 1943 je 
ta borba zajela najširši obseg 
prav v teh krajih. Ko je nemški 
okupator pridrvel v našo deželo 
je bilo prebivalstvo Doberdoba 

I Nadaljevanje na 4 strani)

Razgovorov predstavnikov Slovencev iz videmske pokrajine s pred
sednikom deželnega odbora dr. Berzantijem. (O zahtevah Slovencev vi

demske pokrajine poročamo na 3. strani)
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Pomen sedanjih bojev Problemi
delavskega razreda v Italiji slovenske šole

Pomembnost boja za delovne 
pogodbe se je pokazala z vso jas
nostjo, 'ko so v tovarnah FIAT 
zaprli linije za montiranje avto
mobilov in ko so izbruhnile z vso 
silo stavke v kovinarski indu
striji in v gradbeništvu.

Udarec tovarne FIAT, način ka
ko je ravnala Confindustria v za
četku pogajanj za nove delovne 
pogodbe, velikanska moč množic 
v prvih vsedržavnih stavkah so 
dejstva, ki jih bo treba rešiti v 
bojih za pogodbe.

Osnovne zahteve po povečanju 
plač in po skrajšanju delovnega 
časa, ki jih postavljajo sindikal
ne organizacije, so znane. Pri tem 
pa je povsem posebno dejstvo, 
značilno za sindikalno gibanje 
v Italiji, da se te zahteve ne po
stavljajo kot cena, ki jo delavci 
zahtevajo kot jamstvo za obdob
je «sindikalnega miru» v gospo
darstvu. Sindikalni boj in poga
janja se morajo po mnenju de
lavskih organizacij nadaljevati v 
dveh področjih: vsedržavne po
godbe in pogajanja v podjetjih.

Vprašanje, ki se v drugih drža
vah Evrope postavlja s spontani
mi delavskimi boji, v tako ime
novanih «divjih stavkah», ki za
htevajo posebna izboljšanja za 
delavce mimo sporazumov, ki so 
jih sklenila sindikalna vodstva, 
je vprašanje, ki se v Italiij danes 
postavlja v središče boja sindikal
nih organizacij. Obnova delovnih 
pogodb bi morala blokirati skle
panje pogodb po posameznih 
podjetjih ali te vsaj omejiti na 
golo spreminjanje v številke to
gih norm, ki so postavljene v vse
državnih pogodbah. Po mnenju 
delavskih organizacij pa bi za 
razčlenjeno sklepanje pogodb, ki 
se je uveljavilo predvsem v veli
kih podjetjih v letih 1968-1969, 
ne smelo biti nobenih ovir, tem
več bi se moralo v polni meri 
razviti poleg izboljšav, ki jih je 
treba doseči na splošno pri ob
navljanju pogodb, posebno v zve
zi z vsemi konkretnimi delovnimi 
pogoji v posameznih podjetjih in 
s strokovno kvalifikacijo.

Da bi bolje razumeli, zakaj 
gre, moramo vedeti, da je poseb
no v leth 1968-1969 sklepanje po
godb po podjetjih dopolnilo svo
jo obvezo, ki je veljala v prete
klosti, da jamči za dodatek mi
nimalne plače, postavljene v po
godbi, ali da se vnaprej loti vpra
šanj, ki se pozneje spremenijo v 
splošna pravila, kot npr. zmanj
šanje delovnega časa ob enaki 
plači. Zadnji boji so pokazali, da 
je sklepanje pogodb po podjetjih 
pot k novim organizacijskim ob 
likam delavskega razreda v to
varnah s sindikatom in v sin
dikatu, ki naj se ukoreninijo v 
vsaki fazi proizvajalnega postop 
ka v posameznih skupinah de
lavcev, v raznih celicah delavske 
organizacije, tako da se bodo v 
boju pokazale konkretne zahteve 
delavcev v pogledu ritma delov
nega okolja, v pogledu organov v 
podjetju, ki skrbijo za potrebno 
proizvodnjo in za poklicno izpo
polnjevanje, kot se takšne zahte
ve v resnici postavljajo v raz
merah izrabljanja, ki ga čutijo 
razne delavske skupine.

Strategija gibanja
Talko postavljeno sklepanje po

godb po podjetjih ni samo do
bilo pomembnejše vsebine, tem
več skuša z bojem in s pogaja
nji doseči temeljito prilagajanje 
delavske organizacije dejanski 
proizvajalni tehniki. Prilagajanje, 
ki se kaže v novih oblikah delav
skih organizacij, ki jih pospešu
jejo sindikati, ki so hkrati tudi 
inštrument demokracije in obla
sti v konkretnih problemih de
lavskega življenja.

Ta strategija sindikalnega gi
banja je dejstvo, katero najbolj 
vznemirja velike podjetnike, ki 
ocenjujejo težo zahtev po zviša
nju plač in vprašanju delovnega 
časa v novih pogodbah, hkrati 
pa tudi vso težo te vrste sklepa
nja pogodb sploh in sicer iz dveh 
razlogov. Prvič zato, ker se s tem 
določa popolna oblast podjetni
kov nad proizvajalnim pro
cesom in predvsem njihovo od
ločanje o intenziteti dela kot o 
osnovnem dejavniku prožnosti, ki 
na koži delavcev jamči za razvoj 
proizvajalnih procesov, drugič za
to, ker nastaja izmenični model 
moči delavskega razreda, ki de
luje v ozkih mejah, ki so realne 
glede na delavske razmere in pro
izvajalne procese, ima veliko več
jo moč kot sheme, ki so samo iz
mišljene na osnovi zgodovinskih 
primerov ali jih predpostavlja 
ozka avantgarda.

Kadar seže sindikalno gibanje 
tako daleč, je veliki kapital moč
no prizadet in bi bila velika na
paka podcenjevati njegovo reak
cijo. Napaka ni bila storjena pri 
obravnavanju zelo pomembnih

vprašanj v podjetjih FIAT maja 
in junija letos. Sindikalno vod
stvo je takrat imelo velike teža
ve, ki pa jih je znalo premagati 
prav zato, ker je hotelo uresni
čiti prve oblike nove oblasti de
lavskega razreda v tovarnah.

Boji se širijo
Zato je dobro, da spet razmi

slimo o razlogih, zaradi katerih 
so tako pomembni sedanji boji 
okoli pogodb, ki so tudi tako 
pogosto cilj napadov. V končni 
sintezi lahko poudarimo, da so 
italijanski podjetniki imeli po ka
pitalistični obnovi v povojnem 
času dva izvora moči in predno
sti. Na eni strani se je podjet
nikom posrečilo uresničiti poli
tiko brzdanja plač, k je bila po
sebno uspešna v letih 1950-1961. 
V letih 1964-1968 je to politiko 
ogrozil pogodbeni boj, pozneje 
pa se je spet uveljavila v letih 
1964-1968. Na drugi strani pa so 
pbdjetniki vedno našli rekom- 
penzacijo za popuščanje pri pla
čah.

To so sedaj osnovne točke, ki 
jih napadajo v pogodbenih bojih. 
Seveda so podjetniki tudi že rea
girali na sindikalno ofenzivo, ven
dar samo v določenih mejah

Zopet je opaziti težnje po in
flaciji in po izvozu kapitala, ki so 
tudi mogoča osnova za prihodnjo 
zaostritev gospodarske politike, 
ki naj bi preprečila inflacijo. Ta 
bi lahko vplivala na zaposlenost

in sprožila sindikalno napetost 
leta 1964. To pa niso samo splet
ke podjetnikov, saj je zelo zaple
ten ves mednarodni gospodar' ki 
položaj in inflacijske težnje pri
hajajo od zelo daleč, celo iz ZDA.

Delavski boj se vse bolj širi, 
vpliv delavcev na gospodarske 
dejavnike, ki niso neposredno po
vezani s plačami, je vse močnej
ši, večja je tudi možnost, da de
lavci odgovorijo na napad na za
poslenost.

Nove oblike
Vendar pa je treba imeti pred 

očmi dejstvo, da se v naj več j ih 
kapitalističnih grupacijah pojav
lja reakcija na najnovejši razvoj 
sklepanja pogodb, ki skuša v za
menjavo za priznanje enotne na
sprotne sindikalne organizacije v 
tovarnah obnoviti oblast podjet
nikov. To je poskus, ki zanj se
veda ne moremo trditi, da je že 
premagan. Prav gotovo pa je v 
krizi kot dokazuje tako reagira
nje delavcev in sindikatov s se
danjimi boji na «ponudbe» Pirel- 
lija kot junijski poskus v Fiatu,

da sindikat vsaj delno odloča v 
podjetju o delovnem ritmu in o 
spreminjanju poklicne strukture 
delavškega razreda.

Fiatovega nasilnega dejanja v 
teh okoliščinah torej ni mogoče 
razlagati samo kot taktično izbi 
ro temveč bolj kot polaganje 
kart na mizo in kot opozarjanje 
tako delavcev kot gospodarjev 
na ostrino spopada, 'kot prikazo
vanje največjega italijanskega 
podjetja, ki stoji na čelu odpora. 
Zato je verjetno, da smo priče 
začetku trdega razrednega boja.

Delavski razred in sindikati gre
do v ta spopad z veliko močjo, 
premagati pa bodo morali tudi 
nekatera nasprotja. Ta moč se je 
pokazala v uspešnih stavkah, v 
tradicionalnih pogajanjih glede 
delovnih pogodb, v številnem so
delovanju uslužbencev in pred
vsem tehnikov v stavkah v veli
ki raznovrstnosti kategorij, ki so 
vključene v pogodbenih boj’h. 
Moč je tudi v razvoju bojev v pod
jetjih v tistih sektorjih, ki niso 
zajeti v obnavljanje pogodb kot 
tudi v pobudah sindikatov v ve
likih kovinskih podjetjih, ki 
spremljajo boj za pogodbe in pri 
tem pomagajo. Moč je tudi v po
vezovanju z boji za uveljavljanje 
pravic s pogodbami po velikih 
podjetjih in stavkami zaradi 
splošnih delavskih problemov, od 
stanovanj do zdravstvene refor
me. Verjetno tako močnega, ob
sežnega in vsebinsko bogatega 
gibanja še ni bilo in pobude za 

i Nadaljevani e na 4. strami

Novo šolsko leto, ki se je začelo 
v znamenju vzpodbujajoče krepit
ve slovenskega šolstva, ima žal, 
tudi svoje senčne strani. Edini 
zakon, ki ureja slovensko šolstvo 
na Tržaškem in Goriškem, in ki 
dejansko ne ustreza obstoječi 
stvarnosti ter ne upošteva pravic 
Slovencev v videmski pokrajini, 
se še vedno ne izvaja v celoti. Za
radi tega so prizadeti mnogi šol 
niki in trpi celotni ustroj naše
ga šolstva.

Višje šolske oblasti samovolj
no odločajo, premeščajo, spremi
njajo, krčijo število razredov itd 
Seveda se pri tem «opirajo» na 
razne odredbe, ne upoštevajo pa 
izrednih razmer, v katerih se na
haja naša narodna škupnost.

Vse ikaže, da določeni višji funk
cionarji nimajo volje, da bi pri- 
pomogli k rešitvi vprašanj, ki 
spadajo v njihovo pristojnost. 
Konkreten primer je v Trstu, 
kjer se že mnogo let zavzemamo 
za ustanovitev strokovne šole. V 
mešani italijansko - jugoslovanski 
komisiji so res razpravljali o tej 
šoli ter se tudi sporazumeli, toda 
šola kljub temu ni 'bila usta
novljena. Tržaški šolski skrbnik 
ni predložil ministrstvu potrebne

Pod naslovom, «Kdo bo ustavil 
ameriške vojake», je objavila neka 
nemšlka revija razgovor z znanim 
ameriškim profesorjem Kennetom 
Galbraithom. Iz razgovora je raz
vidno kakšen strašanski razmah je 
doživela v zadnjih desetih letih obo
roževalna industrija in tudi kako 
se je ameriška javnost začela pre
bujati in boriti proti ekonomske
mu in političnemu sistemu, ki slo
ni na moči orožja.

ZDA potrošijo vsako leto za obo
roževanje vojske 320 milijard nem
ških mark, skoraj toliko, kakor za 
vse civilne potrebe skupaj. 22.000 
firm dela pretežno za oboroževanje. 
Nad 200 senatorjev in poslancev 
je tesno povezanih z oboroževalno 
industrijo, tako imenovano «mili- 
tary-industrial complex». Nad 2000 
upokojenih višjih častnikov je za
poslenih v tej industriji. Zgodi se 
lahko, da bo Pentagon država v 
državi. Toda ljudje, ki vodijo to po
litiko, niso razširili svoje teže samo 
na področje gospodarstva. Polastili 
so ise tudi vseučilišč in višjih šol. 
Na primer Massachusets Institut of 
Technology in Johns Hopkins Uni 
versity se ukvarjata samo z raz
iskovanjem na področju raket, ka
tere potem preizkušajo v Livermo 
re in Los Alamos. Pa tudi vojna 
v Vietnamu služi za uveljavitev 
novih morilnih sredstev. Seveda 
ravnatelj te univerze je bivši na 
čelnik vojnega letalstva.

Formula, ki velja danes v politi 
ki ZDA se glasi tako : kdor ima 
dovolj denarja in dovolj vojakov, 
lahko po želji razpolaga z politič
nim in ekonomškim razvojem vsa
ke dežele tega sveta. Taka politika 
je veljala za Dominikansiko repu
bliko, za Kongo in danes za uma
zano vojno v Vietnamu. Toda v tej 
vojni so Američani spoznali, da ni 
mogoče politično ne ekonomsko 
osvojiti tako oddaljene dežele če
prav so ZDA zapravile v tej vojni 
na stotine milijard dolarjev. Tudi 
ameriška državna uprava je začela 
spoznavati, da ni mogoče rešiti po
litičnih problemov z vojaško silo.

Profesor Galbraith, ki je tudi av
tor knjige «Kako se vojako podre-

dokumentacije in niti formalne 
prošnje. Zaradi tega so irazni skle
pi popolnoma odveč, npr. sklep 
tržaške občine, da bo poskrbela 
ustrezne prostore za omenjeno 
šolo.

Da ni prave volje za potrebe slo
venske šole potrjuje tudi primer, 
do katerega je prišlo v Gorici, 
kjer je bila za'ravnatelja neke slo
venske šole imenovana oseba, ki 
se ne prišteva med Slovence in 
»slovenskega jezika ne obvlada.

Tudi zadeva učbenikov kaže, da 
ni pravega razumevanja za potre
be slovenske šole. Na srednjih šo
lah nimajo vseh potrebnih učbe
nikov zaradi česar se pouk ne 
more normalno razvijati.

Takih in podobnih primerov je 
mnogo.

Tudi ti primeri nam velevajo, 
da moramo vprašanjem sloven
skega šolstva posvečati večjo paž- 
njo. Predvsem je potrebno, da 
enotno terjamo pravice, ki nam 
'Pripadajo ter odločno zavrnemo 
kar škoduje življenju šole. Ne
dvomno bi enoten nastop mnogo 
več odtehtal kot pa ločeni nasto- 
oi in mnogo mnogo več kot mo
ledovanje nekaterih posamezni
kov ali skupin.

di», je znan tudi zato, ker je prvi 
objavil misel o podržavljanju po
membnejših oboroževalnih indu
strij. Te ideje so, lahko rečemo, 
pretresle ameriško javnost. Toda 
prof. Galbraith pravi sledeče: «Se
veda moje ideje niso naletele na 
navdušena odobravanja. Sicer pa 
ne mislim na to, da se bosta Ni- 
xonova uprava in njegov prijatelj 
Laird ukvarjala s temi idejami. 
Toda vsak dan prejemam pisma 
z vseh strani države in kamorkoli 
grem naletim na odobravanja. Jaz 
sem se že zdavnaj prepričal, da 
so oboroževalne firme že dolgo po
državljena podjetja. Ta podjetja 
prejemajo samo državne načrte. 
Načrt za gradnjo ogromnih bomb
nikov C-54 pripada državi. Privat
no podjetje ima lastni kapital. Pri 
teh firmah pa nudi potrebni obra
tovalni kapital država v obliki po
sojila. Država je edini odjemalec. 
Ni nikake konkurence. Država ima 
vpliv na delovanje obrata. Podjetje, 
ki celotni proizvod proda državi, 
ki obratuje z državnim kapitalom, 
ki nima nikake konkurence in ki 
ga delno upravlja država, ni nikoli 
privatno kapitalistično podjetje. E- 
dinole, kar je privatnega v tem 
podjetju je dobiček».

Demonstracije 
proti vojni

V sredo, 15 oktobra so milijoni 
Američanov demonstrirali proti voj
ni v Vietnamu. Demonstranti so za
htevali umik ameriških vojakov iz 
Vietnama. To je bila nedvomno 
največja in obenem tudi najbolj 
uspela politična manifestacija v A- 
meriki, saj se je odvijala na vsem 
ozemlju od Atlantika do Pacifika. 
Osrednja demonstracija je bila pred 
sedežem vlade v Washingtonu, kjer 
je govorila tudi vdova znanega vo
ditelja Lutra Kinga.

Demonstracije so imele velik od- 
med ne le v Ameriki temveč p° 
vsem svetu.

Splošna stavka v Trstu dne 9. oktobra je v celoti uspela. Pokazala je, 
da je delavski razred združen v bojih za svoje pravice

Okno v svet

Kdo bo us£avil 
ameriške vojake
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Razgovor predstavnikov Slovencev videmske 
Pokrajine s predsednikom deželnega odbora

Dne 10. oktobra t.l. so predstavniki Slovencev iz videmske po 
krajine obiskali predsednika deželnega odbora v Trstu. V delega
ciji so bili: Emil Cencič, župnik v Gornjem Trbilju, dr. Viljem 
perno, občinski svetovalec v Brdu, Pasquale Gujon, župnik v Mata
jurju, Pavel Petričič, profesor v Špetru Slovenov, Izidor Predan, 
Predsednik,kulturnega društva Ivan Trinko v Čedadu, Simon Pre
šeren, trgovec v Trbižu, Mario Qualizza iz Šent Lenarta, profesor 
v videmskem semenišču in Voj mir Tedoldi, urednik lista •< Ma
tajur». Delegacijo so spremljali deželni svetovalci: Arnaldo Bara- 
cetti (KPI), Flaminio De Cecco (PSIUP), Dušan Lovriha (KPI) 
Arnaldo Pittoni (PSI) in Drago Štoka (SS).

Ob tej priliki so zastopniki be- 
Ueških Slovencev izročili pred
sedniku deželnega odbora spome- 
uico, v kateri so navedene kon
kretne zahteve. V omenjeni spo- 
uienici je uvodoma med drugim 
rečeno naslednje :

«Predvsem želimo predložiti za
htevo, da bi se Slovenci videm
ske pokrajine lahko v miru, ne- 
kaskrbljenosti, kakor tudi v po
polnem pravu okoristili z vsemi 
pdredbami demokratičnega zna
čaja, ki jih vsebujejo ustava, u- 
stavni zakoni in posebni statut 
dežele, ki je bila ustanovljena 
Prav zaradi prisotnosti slovenske 
tttanjšine. Zavedamo se, da je da- 
ijes to možno, ker je stvar demo- 
pfacije in enakosti med držav- 
Jani republike napredovala za- 

,radi borbe političnih sil raznih 
tdeoloških ali političnih usmeri
tev ter je zato težko, če ne na
ravnost nemogoče, da bi se sta- 
nje povrnilo v preteklost avtori- 
Jarnega tipa. Zato bi bilo povsem 
Pravično, da bi se ustvarilo za na- 
fe slovenske ljudi v videmski po
krajini ugodnejše izhodišče ka- 

‘c°r je današnje. Ker se je nemo
goče vrniti nazaj, bi bilo pravič- 
uo, da bi ti slovenski ljudje lah
ko začeli s tem, kar so si mogli 
Priboriti pri vseh velikih ovirah 
slovenski prebivalci goriške in 
jrzaske pkrajine in da bi ti ljud
je lahko zaživeli v ugodnih po
ka; za.1razvo.i njihovega jezi- 
da nn .nllhove kulture. Menimo, 
u: 1 lzdali same sebe, če si ne

mo s ;r? se vsalk dan srečuje-
bedneSV arnostJO, marsikdaj
sti ter m reg°tOVega’ smo ceali-
korakom, m0’,da je možno Hi
pravicTot d" 1ose®aniu naših pratic Kot državljani republike.»

Zahteve
Zahteve Slovencev videmske 

Pokrajine so naslednje :
v učne načrte šol v 

Krajih, kjer prebivajo Slovenci, 
redne ure slovenščine, kakor se 
;n si°venskih šolah na Goriškem 
m tržaškem poučuje italijanšči
na; talke učne ure bi morale biti 
uvedene^ v obveznih šolah, na 
učiteljišču v špetru Slovenov v 
poklicnih šolah, tečajih in v otro
ških vrtcih.

2. Oddati učna mesta v krajih, 
kjer prebivajo slovenski prebival
ci, prednostno domačemu osebju, 
ki obvlada jezik učencev.

3. Ukrene naj se, da -se čimprej 
nadomesti poučevanje slovenske-

slovenske ustanove za etnograf
ske, dialektalne, folklorne, zgodo
vinske študije v kakšnem sredi
šču, kjer živijo slovenski prebi
valci.

6. Zagotovi naj se, da se bo 
nadaljevala -praksa, po kateri vsaj 
nekateri uradniki občin, kjer pre
bivajo naši slvenski prebivalci, 
znajo in lahko občujejo z občin
stvom v slovenskem jeziku.

7. Na osnovi stoletnih tradciji, 
naj se ustanovi medobčinski or
gan ( dolinsk svet, konzorcij med 
občinami itd.) v območju, kjer 
prebivajo Slovenci, da bi tako 
mogli avtonomn reševati njihove 
skupne upravne, ekonomske, so
cialne, etnične in kulturne pro
bleme.

8. Ker je znano, da so predeli 
kjer živijo slovenski prebivale:, 
med najbolj zaostalimi in nizko 
razvitimi v deželi, je treba po
skušati rešiti s posebnim ukre
pom (ki bi bil vnesen v splošni 
načrt razvoja dežele), ekonomske 
in socialne probleme naših okra
jev.

Zato bi bilo treba najti način, 
kako pričvrstiti naše brate na 
njihovo zemljo in tako s primer
nimi pobudami zmanjšati odtok 
ljudi, ki nas tare iz zmanjšuje 
našo vitalnost. V tem smislu bi 
morala dežela dajati pobudo za 
načrt valorizacije naših krajev z 
vsem tistim, kar vsebuje taka 
zahteva: načrt za turistični raz
voj, načrt za pomoč in pospeše- 
vanje naših zasebnih kmetijskih 
podjetij, načrt organizacije za u- 
stanavljanje raznovrstnih zadrug, 
načrt za pogozdovanje, valorizaci
jo našh pašnikov in hidrogeolo- 
škega reguliranja. Potrebno je 
proučiti možnost morebitnega po
sega IRT, kakor se je napravilo v 
drugih zaostalih delih republi
ke, da bi se tako zaposlila kra
jevna delovna sila. Potrebne so 
tudi pobude za konserviranje in 
predelavo sadja. Nujna je zapo
slitev naših ljudi v bližini nji
hovih dolin.»

V spomenici je dalje rečeno:
«Jasno se je treba zavedati, da 

sprejetje teh zahtev ne bo v ni
čemer pripomoglo narodnostnim 
pravicam, če se ne bo hkrati za
gotovila socialno-ekonomska pod
laga prebivalcem. Mislimo, da 
nam naše bivanje in naša volja, 
da se razvijamo kot sestavni del 
slovenske narodnostne Skupno
sti v Italiji, nalagata dolžnost 
pred zgodovino in pred bodoč
nostjo, da se ne odrečemo svoji 
narodnosti, čeprav je bila naša 
zgodovinska pot različna od poti 
naših sobratov v goriški in trža
ški pokrajini. Podobna predpo
stavka ne predstavlja nevarnosti^ ^ oxw v wioiYt- pi td V 1 J d 11C V ČUTIOS 11

jezika in književnosti na jezi- za nikogar, pač pa je izraz istega
Kovni ffilčl litoti ir norela VQ Va "U-----: i :
j- J «vc*. 1X1 1V11J 1/^ v 11WO L1

Lovni fakulteti v Vidmu.
4. Dežela naj bo pobudnik za 

Unančno pomoč prosvetno-kultur- 
n.lm društvom, slovenskemu pe
riodičnemu tisku videmske po- 
Krajine, da bi se tako olajšal 
njihov razvoj, prav tako kakor 
5e ravna s krožki, raznimi dru- 
stvi in tiskom v italijanščini.

7- S finančno in moralno po- 
°cjo naj se podpre ustanovitev

načela, za katerega so se borih 
najznamenitejši možje italijan
skega Risorgimenta. To se pravi, 
da se moramo zavedati, kaj smo 
sami, če hočemo biti bratje z 
drugimi. Hočemo biti Slovenci, 
da bi lahko bili tudi boljši dr
žavljani republike, kolikor smo 
bili v preteklosti in to prav na 
podlagi uresničevanja zahtev, ki 
jih predlagamo.»

Stoletnica 
tabora 

v Vižmarjih
V nedeljo, 5. oktobra je bila v 

Vižmarjih pri Ljubljani slovesna 
proslava stoletnice tamkajšnjega 
ljudskega tabora. Prireditve, ki je 
bila pod pokroviteljstvom konfe
rence Socialistične zveze gorenj- 
slkih in notranjskih občin, se je 
udeležilo okrog 30.000 ljudi. Prisot
ne so bile tudi delegacije Sloven
cev iz Trsta, Gorice, Beneške Slo
venije, Koroške in iz Porabja na 
Madžarskem. Pri kulturnem spore
du so sodelovali tudi pevci iz Be
neške Slovenije in folklorna skupi
na iz Boršta.

Predsednik skupščine Socialistič
ne republike Slovenije Sergej Krai
gher je na slavju govoril o pomenu 
vižmarskega in drugih taborov, ki 
so bili v raznih krajih na Sloven
skem pred sto in več leti. Objas
nil je stanje, ki je vladalo na Slo 
venskem v času taborskega giba
nja in zahteve, ki jih je ljudstvo 
takrat postavljalo in ki ;so bile 
uresničene šele po zmagi narodno
osvobodilnega boja.

Kulturno-prosvetna kronika

Občni zbor prosvetnega 
društva Prešeren v Boljuncu

Dne 11. oktobra je bil redni let
ni občni zbor prosvetnega društva 
France Prešeren v Boljuncu. Na 
njem je društveni odbor podal ob
račun o svojem delovanju ter za
črtal smer kulturno-prosvetne de
javnosti v bodoči poslovni dobi. Vsa 
poročila so bila skrbno pripravlje
na in so objektivno objasnila celot
no dejavnost.

Žal, Boljunec nima ustrezne dvo
rane za društvene prireditve. Dvo
ranica v srenjski hiši, v kateri je 
tudi sedež društva, je primerna le 
za pevske vaje, sestanke in preda
vanja. Zato se npr. Prešernova 
proslava vrši v šolskih prostorih. 
Povsem razumljivo je, da to v do
bršni meri zavira dejavnost. Va
ščani upajo, da se bo prosvetna de
javnost razživela, ko bodo v vasi 
zgradili kulturni dom. To so med 
drugim poudarili tudi na občnem 
Zboru društva.

Dejanski steber prosvetnega dru-

Pevski zbor prosvetnega društva Tabor na Opčinah. Zbor vodi prof.
Sveto Grgič

Otvoritev nove sezone 
Slovenskega gledališča

V soboto, 18. oktobra bo z upri
zoritvijo Martina Krpana svečana 
otvoritev nove gledališke sezone. 
Slovensko gledališče v Trstu stopa 
tako v svojo petindvajseto sezono 
neprekinjenega delovanja in obe
nem z otvoritveno predstavo pro
slavlja tudi visoki gledališki jubi
lej svojega zvestega in požrtvoval
nega člana Danila Turka. Gledali
ška predelava klasične slovenske 
povesti želi posredovati našemu člo
veku veliko Levstikovo izročilo po 
katerem umetnost pomeni istovete
nje z ljudstvom. Mirko Mahnič je 
v svoji priredbi ostal zvest temu 
izročilu.

Slovensko gledališče v Trstu spa
da med glavne kulturne ustanove 
slovenske narodne skupnosti v Ita
liji; od narodno ogroženih prizo
rišč Slovenske Benečije preko Soče 
do Miljskih hribov si prizadeva 
obujati in gojiti najžlahtnejše so
kove slovenske besede. V tem je 
njegovo poslanstvo in s tako za
vestjo stopa tudi v novo sezono.

Novost letošnjega repertoarja 
je v tem, da prihaja bolj do iz
raza ljudskost. Vodstvo gledališča 
se hoče s temi novostmi čim bolj 
približati množici, istočasno pa 
obdržati svojo visoko umetniško 
raven.

Ravnatelj gledališča Filibert Be
nedette nam je v zvezi z novost
mi v repertoarju dejal:

«Ljudskost ne pomeni znižanje 
umetniške ravni. Nasprotno Tre
ba je vsekakor ugotoviti, kaj je

pravzaprav ljudskost. Mislim, da 
je tudi Brecht ljudski, čeprav spa
da med očete sodobnega, moder
no angažiranega gledališča.»

«Poleg Finžgarjeve drame Na
ša kri in že omenjenega Martina 
Krpana, ki spadata v našo klasi
ko, je treba podčrtati uvrstitev v 
naš program tudi znano komedijo 
Jaka Štoke Moč uniforme. To je 
delo našega kontovelskega roja
ka, velikega gledališčnika naše 
preteklosti, talentiranega kome
diografa, skratka našega sloven
skega Nušiča. Gledališče se je 
obvezalo, da bo vsako sezono 
igralo po eno njegovo delo.»

Omembe vredna novost, ki jo 
uvaja Slovensko gledališče, so tu
di abonmaji. Letos je ukinjen di
jaški abonma. Namesto njega je 
uveden mladinski abonma. Gle
dališče je uvedlo to novost za to, 
da se čimbolj približa vsej mla
dini. Pravilno in potrebno je, da 
bo tudi delavska mladina deležna 
posebnih ugodnosti.

«Slovensko gledališče je najviš
ja kulturna ustanova vseh Sloven
cev» je poudaril ravnatelj Benede- 
lič, «je bistveni element našega 
narodnega obstoja in razvoja. Za
to pričakujemo povečan obisk tu
di s strani tistih, ki so doslej gle
dali na to skupno laično ustano- 
no iz drugačnega zornega kota. 
Največja prisotnost bo najbolj po
trdila poslanstvo te skupne usta

štva je mešani pevski zbor, ki na
stopa na prireditvah v domači va
si in tudi v drugih krajih. V dobi, 
ki nas loči od zadnjega občnega 
zbora, so boljunški pevci imeli de
vet nastopov. Sedaj se pevci pri
pravljajo za nastop na tržaškem in 
koprskem radiu.

Društvo v Boljuncu je tudi v 
zadnjem času priredilo več izletov, 
katerih se je udeležilo mnogo čla
nov in prijateljev. Omembe vredno 
je dejstvo, da so izleti poučni.

Občnega zbora so se udeležili tu
di predstavniki bratskih društev 
Slavec iz Ricmanj, Slovenec iz Bor
šta, Vodnik iz Doline, Cankar iz 
Trsta in predstavniki športnega dru
štva Breg. Prisotni so bili tudi za
stopniki Slovenske prosvetne zveze 
in dolinski župan.

Za predsednika je bil ponovno iz
voljen Rudi Žerjal, za podpredsed
nika je bil izvoljen Vojko Slavec, 
za tajnika Dušan Maver, za blagaj
ničarko Slava Slavec, za odborni
ke pa: Tatjana Turko, Gabrijela 
Žerjal, Walter Mokor, Stane Žerjal, 
Branko Žerjal, Pavli Povh, Jože 
Starc, Franka Salvec, Drago Žerjal, 
Neva Kozina, Venco Slavec, Andri- 
na Ota, Enij Can in Boris Sancin.

Društvu Prešeren in novemu od
boru želimo mnogo uspehov.

Uspeli nastopi pevskega 
zbora in dramske skupine 

na Opčinah
Prosvetno društvo Tabor na Op

činah je v soboto 4. oktobra od
prlo novo sezono. Na sporedu je 
bila Golarjeva veseloigra v treh de
janjih Vdova Rošlinka. Ob tej pri
liki se je predstavil tudi domači 
moški pevski zbor. Občinstvo je 
bilo silno navdušeno.

Z Golarjevo Vdovo Rošlinko se 
dejansko nadaljuje dramska dejav
nost. Besedo «nadaljuje» rabimo 
zato, ker smo na Opčinah gledali 
mnogo dobrih in uspešno izvaja
njih dramskih del. Številnim ljubi
teljem dramske dejavnosti so še v 
živem spominu Miklova Zala, Pe- 
trčkove poslednje sanje, Revizor, 
Vozel, Naša kri, Pesem s ceste, Do
bri človek iz Sečuana in druga de
la, ki so jih gledali na openskem 
odru. Openske dramske skupine so 
gostovale tudi v drugih krajih na 
tej in na oni strani meje. Razve
seljivo je dejstvo, da prosvetno dru
štvo Tabor ohranja lepo tradicijo.

Po dolgotrajnem premoru se je 
zopet oglasil pevski zbor. S tem 
je bila odpravljena velika vrzel na 
področju društvene dejavnosti.

V preteklosti so bili razni poskusi 
neuspešni. Tokrat se je zbrala krep
ka skupina mož in fantov, ki je 
pod spretnim vodstvom prof. Grgi
ča že dosegla lep uspeh.

Prireditev je bila tudi v nedeljo,
5. oktobra in na željo občinstva tu
di v nedeljo, 12. oktobra.

Društvu Tabor, dramski skupini 
in pevskemu zboru čestitamo z že
ljo, da bi uspešno napredovali po 
začrtani poti.

nove.»

Izlet prosvetnega 
društva Vesna

Prosvetno društvo Vesna v Križu 
je v nedeljo, 5. oktobra priredilo 
izlet v Idrijo, Cerkno in v partizan
sko bolnišnico Franjo. Izleta se je 
udeležilo lepo število vaščanov.

Ob priliki izleta so vaščani po
častili tudi spomin padlih partiza
nov. Na skupno partizansko grob
nico v Cerknem so predstavniki 
Vesne položili venec. V Cerknem 
in okolici so padli tudi nekateri 
borci iz Križa.



4 • DELO il. 10.1969

S tržaškega ozemlja

Izjava openskih 
komunistov

Openski komunisti z zadovoljst
vom ugotavljajo, da se je skupina 
domačih trgovcev in gostilničarjev 
odzvala pobudi krajevnega akcijske
ga. odbora in postavila na svoje tr
govine in gostilne dvojezične napise. 
S tem dejanjem trgovci in gostilni
čarji niso izpolnili samo svojih tr
govskih potreb temveč so tudi kon
kretno prispevali k ureničitvi zahtev 
naše narodne enakopravnosti. Zato 
komunisti vabimo še ostale trgovce, 
gostilničarje, obrtnike in lastnike 
raznih drugih podjetij, naj sledijo 
zgledu, da bodo Opčine končno po
kazale tudi na tem področju svoj 
pravi značaj.

Pismo Sindikata 
slovenske šole

Sindikat slovenske šole nam je 
poslal v objavo naslednje pismo:

«Zvedeli smo, da je šolsko skrb
ništvo imenovalo pritoeibeno komi
sijo, da ibi odločala o pritožbah 
prizadetih prosilcev za poverjena 
mesta na šolah s slovenskim učnim 
jezikom in z ogorčenjem ugotovili, 
da ni g. šolski skrbnik imenoval 
v komisijo — kot bi po zakonu mo
ral — zastopnika sindikata sloven
ske šole ter je tudi tokrat prezrl 
pravice slovenskih šolnikov. In ven
dar člena 11 in 3 zakona z dne 
13.6.1969 št. 282 jasno določata, da 
morajo biti imenovani v komisijo 
tudi profesorji, ki jih predlagajo 
sindikalne organizacije.

Na Tržaškem pa je en sam in 
enoten sindikat slovenskih šolnikov, 
zato je to novo zapostavljanje tem 
hujše in še bolj krivično.

Iz navedenih razlogov, ker ni 
bila komisija imenovana po zakon- 
slkih predpisih, menimo, da je tudi 
njeno delo protizakonito in neve
ljavno.

Še zlasti obžalujemo, da se take 
in podobne krivice dogajajo ter po 
navijajo prav v času, ko naj višje 
deželne oblasti svečano izjavljajo, 
da je treba pripadnikom manjšine 
zajamčiti absolutno enakopravnost.»

GLASBENA MATICA 
TRST

V soboto, 25. Oktobra 
Koncertni nastop gojencev 
glasbene šole s sodelovanjem 
orkestra Glasbene matice.

Solisti :
Ravel Kodrič 
Tea Košuta 
Milena Radovan 
Loredana Sancin 
Črtomir šiškovič 
Mojca šiškovič 

Dirigenta :
Janko Ban 
Oskar Kjuder

Pričetek ob 21 uri 
Mala dvorana Kulturnega do
ma.

Sporočilo 
Kmečke zveze
Kmečka zveza obvešča člane, ki 

se bodo udeležili izleta na Koroško, 
da je podroben program izleta na
slednji :

Sobota, 18. oktobra: odhod iz
pred potovalne agencije «Aurora» 
v Trstu, UL Cicerone št. 4 i(pred 
sodnijo) ob 5.30. Izletnike s pode
želja bo avtobus prevzel po tem 
vrstnem redu: ob 5.40 na trgu 
pred stadionom pri Sv. Soboti; 5S0 
pri Domiu ; ob 6. na trgu v Dolini ; 
ob 6.10 na trgu v Boljuncu; ob 
6.20 pred hišo št. 1 v Borštu; ob 
6.25 na križišču ceste Domjo-Bazo- 
vica proti Lonjerju; ob 6.30 pred 
cerkvijo v Bazovici; ob 6.35 na Pa- 
dričah; Ob 6.40 na pokrajinski cesti 
pri križišču proti Banom ; ob 6.45

na Opčinah (postajališče avtobu
sov); ob 6.50 pred Zadružno gostil
no na Proseku; ob 6.55 pred go
stilno Verena v Križu; ob 7. uri na 
križišču ceste Trst-Gorica proti 
Medji vasi.

Priporočamo točnost, ker zaradi 
obsežnega programa bi vsaka tudi 
majhna zamuda izlet pokvarila.

Okrog 11. ure prihod v Celovec, 
obisk Gosposvedskega polja, nato 
kosilo v Celovcu. Popoldne ogled 
zadružnih objektov in kmetij, nato 
večerja, srečanje z odborniki koro
ške Kmečke zveze in prenočitev v 
Bilčovsu.

Otvoritev nogometnega 
igrišča v Padričah

V nedeljo, 12 oktobra so v Padri
čah odprli novo nogometno igri
šče. Pred igriščem se je zbralo pre
cejšnje število ljudi, prisotna je bi
la tudi godba na pihala iz Trebč. 
Priložnostni govor je imel predsed
nik društva Gaja, ki se je zahvalil 
vsem tistim, ki so sodelovali pri 
gradnji tega zares lepega objekta. 
Svoj govor pa je zaključil s tem, da 
je izrazil željo, da bi bil to zače
tek se večjega športnega udejstvo
vanja slovenske mladine.

Brezdvomno gre za pomemben 
dogodek, ki bo imel svojo posledi
ce, bodisi na športnem področju, 
kakor pa v samem življenju sloven
ske manjšine. Namreč, mi Slovenci 
ne smemo razumeti športnega udej
stvovanja edino le kot razvedrilo, 
ampak tudi kot sredstvo za obram
bo naše etnične skupine na ozem
lju italijanske republike. Opažamo, 
in to ne samo mi, da je postal no
gomet, ki je brez dvoma najbolj 
rzširjen šport v naših krajih, pred
met velikih finančnih stroškov, ne 
nično služi za pristno slovensko u- 
dejstvovanje na tem polju. Če se 
te ekipe ponašajo s slovenskim ime
nom in predstavljajo slovensko dru
štvo in s tem celotno vas, ne sme
mo dovoliti, da bi prišlo do tega, 
proti kateremu se borimo.

b. g.

Spoštovani gospod !
Res me ne poznate, ker sem bil 

pomešan med ljudstvom, ki je sle
dilo razvoju dogodkov na tribuni 
(saj veste, v Doberdobu) in poslu
šalo govornike. Jaz Vas tudi ne 
poznam, in ne vem, če gre to za
pisati v greh. Morda že ne. Ne 
vem.

Stal sem in poslušal. Nisem kriv, 
če Vas ne poznam, kot poznam 
Lizzerà. Njega se spominjam, ko 
je imel še črne lase in vodil parti
zane preko našega Krasa v Brda. 
Tedaj Vas ni bilo, gospod župnik, 
res se Vas ne spominjam. Kje ste 
le bili? Ne spominjam se.

Pa sem Vas slišal, v Doberdobu, 
na odkritju spomenika padlim par
tizanom. Veste, domači ljudje so 
bili, kmetje, delavci, študentje 
(morda najmanj, kajti šole so ved
no bile drage), župan Andrej Jarc 
je napovedal enominutni molk za 
padle. Veste, neuk človek sem, toda 
vem, kaj to pomeni. Pomeni, da se 
ljudje, pa četudi jih je tisoč na 
trgu, zberejo in molče obude straš
ne spomine na hude čase, ko je 
grmelo in bliskalo v naših krajih, 
ljudje pa so krčevito stiskali pu
ške in verjeli, joj, kako so verjeli...

Enominutni molk za padle. Vsi 
so utihnili, ko ste zahreščali skozi 
mikrofon, gospod župnik. Zgrabili 
ste mikrofon v roke in začeli pri
digo, kljub enominutnemu molku. 
Za vas ni veljal, mislite. Morda, če 
niste človek. Pa niste, kajti zgra
bili ste mikrofon in začeli. O kri
žu, ki ga ni na spomeniku. Kajti 
zvezda po Vaše je nekaj tujega. 
Pa so jo partizani nosili na kapah,

SLOVENSKO GLEDALIŠČE 
V TRSTU

OTVORITVENA PREDSTAVA 
SEZONE 1969-70

V soboto, 18. okt. ob 21. un
Levstik - Mahnič 

MARTIN KRPAN 
Krstna predstava 

igre v treh dejanjih 
Kostumi : Alenka Bartlova 
Scenograf: inž. Viktor Molka 
Glasbo: Marjan Vodopivec 
Režiser: Mirko Mahnič 

* * *
V vlogi Krpana bo nastopil 
Danilo Turk-Joco, ki bo slavil 
35-letnico gledališkega dela.

‘V * *

Ponovitve: V nedeljo, 19. ok 
tobra ob 16. uri (abonma red 
B — nedeljski popoldanski); 
v četrtek, 22. okt. ob 20. uri 
(abonma mladinski v sredo); 
v četrtek, 23. oktobra ob 20. 
uri i(abonma mladinski v če
trtek).

* * *

Prodaja vstopnic vsak dan 
od 12. do 14. ure ter eno uro 
pred pričetkom predstav pri 
blagajni Kulturnega doma; 
ob nedeljah in praznikih eno 
uro pred pričetkom predstav 
Rezervacije na telef. 73-42-65.

Zahvala
Tovarišica Ana Gojča iz sekcije 

pri Sv. Jakobu v Trstu se toplo 
zahvaljuje vsem, ki so kakor koli 
počastili spomin njenega moža to
variša Alojza Gojčo. V počastitev 
spomina pokojnega daruje 5.000 lir 
za komunistični tisk.

Za izraze sožalja ob bridki zgubi 
očeta se zahvaljujeta tudi hčerka 
Ličia in njen soprog Arrigo Pa
scolai.

Vesti iz goriške pokrajine smo 
prejeli prepozno, zato jih nismo mo
gli objaviti v današnji številki.

Prosimo za razumevanje.
Uredništvo

veste, gospod. Morda je niste vi
deli, kajti bežali ste — verjetno — 
ko so prihajali. Partizani, namreč, 
ne oni drugi. Toda verjemite mi, 
ki sem jo videl. Rdeča zvezda. Kot 
kri. Rdeča! Ja, no, kaj sem pri 
tem kriv. Vsakemu svoje : domo
branci pri Sv. Urhu so nosili križu 
podoben «gladij», po domače «ba
jonet» na črni kapi, partizani pa 
zvezdo. Saj je tudi tista na nebu, 
veste, gospod.

In ste motili enominutni molk 
padlim. Za nas je bil nekaj sve
tega ta molk.

Vidite, gospod, če bi jaz (bog mi 
ne zapiši to v greh) stopil v cer
kev v Doberdobu, ko vi mašujete 
in zakričal, začel govoriti, prav v 
trenutku, ko bi Vi dvigali hostijo 
pri povzdigovanju... no, prepričan 
sem, da bi me karabinjerji vrgli iz 
cerkve, zraven pa me (na osnovi 
zakona) prijavili sodišču zaradi 
«motenja cerkvenega obreda».

Vas ne morem prijaviti sodišču. 
Partizansko gibanje ni podpisalo 
konkordata z Mussolinijem. In ta
ko boste ostali doma, kljub dej
stvu, da ste nesramno, nelojalno 
in nekrščansko (kaj pa je spet to, 
si boste dejali) motili svečanost, 
ko so srca prisotnih trepetala ob 
spominu na dneve, ko so Nemci 
zatirali naš Kras in ga obarvali s 
krvjo nedolžnih...

Gospod župnik, ki se Vam je 
zdelo lepo motiti in izzivati na sve
čanosti v Doberdobu, naš klic je 
vedno : smrt fašizmu, svobodo na
rodu !

Doberdob, 12. oktobra 1969
(Sledi podpis)

P smo iz Doberdoba

Raje bi molčal!

Nadaljevanje

Doberdob
■kot en sam mož na bojnih oko
pih. V tragičnih dneh septembra 
1943 je padlo 14 borcev v teh 
krajih in več je bilo pogrešanih. 
Spominjamo se tragičnega 15. ja
nuarja 1944, ko so načisti in faši
sti izropali vas. Spominjamo se 
tragičnega 2. februarja 1944, ko 
sta v bojih proti nacistom padla 
dva borca, 18. marca 1944, ko je 
bil umorjen eden od vodilnih čla
nov odporništva Jože Jarc in 'ko 
so nacisti odpeljali 15 vaščanov 
v ječe. Spominjamo se tragične
ga 12. oktobra 1944, ko je bilo 
aretiranih 83 občanov, od katerih 
so jih 22 odpeljali v zloglasna na
cistična taborišča smrti.

Še in še bi lahko govorili o gro
zotah, ki so jih počenjali okupa
torji v Doberdobu, še in še o 
trpljenju občanov, o žrtvah, pa tu
di o junaštvu prebivalcev teh kra
jev. Pa že to kar smo omenili 
nam kaže, kako velike so bile 
žrtve. Zato ne moremo in ne sme
mo mimo tega spomenika iz kam
na, ne da bi se spomnili žrtev in 
junaštva. Toda ni dovolj samo 
spominjati se vsega tega. Potreb
no je, da nenehno čuvamo vse, 
kar smo si priborili v osvobodil
ni borbi.»

Predsednik Slovenske kulturno 
gospodarske zveze Gorazd Vesel 
je med drugim poudaril :

«Petindvajset let je minilo od 
žrtvovanju tovarišev, ki so kot 
partizani, talci in politični prega
njanci dali svoje življenje za na
rodno svobodo in družbeni napre
dek, vendar spomin na dogodke 
iz tistih časov ni obledel, zakaj 
preveč je bilo žalosti zavoljo trp
ljenja.

V plemeniti borbi smo ravno 
na teh kraških tleh na temelju 
narodne enakopravnosti in vere 
v boljšo prihodnost človeštva v 
krvi utrdili, s krvjo zapisali brat
stvo s slovenskimi in italijanski
mi protifašisti. To bratstvo je bi
lo eden izmed temeljev uspehov 
partizanskega gibanja v teh kra
jih in tudi danes je razumeva
nje italijanskih demokratičnih in 
naprednih sil velikega pomena za 
narodne potrebe Slovencev, ki ži
vimo v Italiji.»

Gorazd Vesel je poudaril tudi 
naslednje :

«Letošnje leto je nadvse po
membno za naš narod in še pose
bej za Slovence v Italiji. Proslav
ljamo pomembno stoletnico čital
nic in taborov, ki v njih vidimo

«Spectator»
«Spectator» se je zopet oglasil 

Strup, ki se je v njem nabral med 
počitnicami, je kot gadja golazen 
siknil proti odbornikom kriškega 
prosvetnega društva.

Vemo prav dobro kdo je ta 
«Spectator», ne moremo pa razume
ti, zakaj si ne upa podpisati klevet, 
ki jih Katoliški glas s takim po
udarkom objvlja.

Vemo tudi kakšne cilje zasleduje 
«Spectator» (in tudi list, ki objav
lja njegove klevete). Vemo, da bi 
bil zelo srečen, če bi se izpolnile 
njegove želje. Toda to se ne bo 
zgodilo.

«Spectator» je lahko biti. Gledaš 
okoli sebe, nič ne delaš, samo grajaš 
in ko se zljubi — klevetaš.

Prosvetni delavec pa dela, se tru
di, ne pozna počitnic, ima stike 
z ljudmi, jim svetuje, skratka živi 
z njimi.

Toda kljub temu bi «Spectator» 
moral biti nekoliko previdnejši. 
Spomniti bi se moral tudi znanega 
pregovora, ki pravi da laž ima krat
ke noge. Če bi vsaj malo opazoval 
dogajanje v krogu, sredi katerega 
se giblje, bi lahko ugotovil, da se 
tisto, kar poskuša naprtiti drugim 
prav ob njem dogaja.

kažipote narodnega preporoda. 
Bližamo se 25-letnici zmage nad 
nacifašizmom, ki je odprla novo 
stran v našem življenju. Po osvo
boditvi smo doživeli tudi razoča
ranje, ker smo bili prikrajšani za 
marsikaj. Ostala pa nam je skrb 
za obstoj naroda in volja, da v 
izboljšanih razmerah pripomore
mo k nadaljnjemu utrjevanju za
upanja in prijateljstva med tu
kajšnjim prebivalstvom in med 
sosednima državama, da bi mo
gli uspešno potiskati naprej kolo 
zgodovine na temelju bratstva 
med slovenskimi in italijanskimi 
protifašisti.»

Pomen delavskih bojev
bojevitost delavskega razreda je 
res mogoče mobilizirati v globi
no in širino kot še nikoli prej.

Za takšno mobilizacijo pa je 
nujna globlja demokratična po
vezava med sindikatom in delav
ci. Izvor gibanja je v sposobno
sti, da se zajame skupino delav
cev za skupino, oddelek za od
delkom, skratka vse člene proiz
vajalnega procesa, da se prebu
di bojevitost delavcev, ki bodo 
tako postavljali svoje zahteve e- 
notno in odločno.

Potrebno je, da komunisti opo
zarjamo poiltične sile na stvar
ni položaj razrednega spopada. 
Ta spopad lahko pomeni tudi nov 
pomemben moment za nove ob
like enotnosti

V nedeljo, 26. oktobra pri
spe v Trst odposlanstvo viet
namskih partizanov.

Srečanje ob 10. uri v kinu 
Arcobaleno in ob 17. uri v Ljud
skem domu v Križu.

Dolgotrajni boj delavskega raz
reda v Italiji je prišel že tako- 
daleč, da lahko s posredovanjem 
množic predlaga organsko in 
konkretno novo obliko demokra
cije in oblasti, ki imajo v svojih 
sindikalnih mejah izrazito razred
ni značaj. Hkrati pa lahko pred
laga delne, toda pomembne spre
membe v razdelitvi dohodka in 
porabe v nagrajevanju, v pokoj
ninah, v izdatkih za stanovanje, 
v davkih in v zdravstvenem za
varovanju.

Od spodaj prihaja organski pri
tisk, ki je močan in vsebinsko 
tako bogat kot nikoli doslej ; med 
izvoljenimi skupščinami in vlado 
se porajajo nove oblike demokra
cije iz delavskega razreda.

Medtem ko skušamo pomagati 
pri urejanju razrednega spopada 
na njegovem specifičnem terenu 
in doseči, da bomo na tem pod
ročju lahko nastopli pogumno, a 
tudi previdno, kot nas uči naša 
leninistična tradicija, pa lahko 
komunisti pokažemo politični ob
lasti vse, kar je novega v teh dej- 
stvSh, ker smo za ustvarjanje te 
novosti dolga leta žrtvovali svoje 
najboljše moči. Levičarskim si
lam pa lahko rečemo, da je da
nes manj kot kdaj doslej res, da 
je edino, kar lahko storimo to, 
da gremo k vladi, ker postaja 
vse bolj res, da se nam je mo
goče pridružiti na čelu delavske
ga razreda in delavcev v boju za 
korenito spremembo, ki zadeva 
družbene odnose in same ustano
ve v deželi in ki nikakor ni v 
mejah samo vladnih računov. 
(Povzeto iz revije «Rinascita»)

DELO
glasilo KPI za slovensko 

narodno manjšino 
Direktor Marija Bernetič 

Ureja uredniški odbor 
Odgovorni urednik 
Anton Mirko Kapelj 

Tisk: Tip. Riva - Trst - Ul. 
Torrebianca 12


